
3 س�ام برش�ما مخ�اطبان هميش�گي »جوان«. دلگويه هاي شما 
عزيزان را از طريق شم�اره 88498445 شنوا و پ�ذيرا هستيم. 
اين ستون را مس�ئولان و مديران با حساس�يت ويژه مي خوانند.
---------------------------------------------------

   يك بازنشسته با 700 هزار تومان چطور زندگي كند؟
مهرباني- تهران: نمي دانم خيلي از وزرا و مس��ئولان كش��ور كه هر 
روز حرف هاي خوش و اميدواركننده مي زنند، خودش��ان درد جامعه 
را مي دانند؟ آيا مي دانند كارمندان بازنشس��ته با 30 س��ال خدمت و 
دارا بودن عروس و داماد و نوه چطور با ماهي 700 هزار تومان زندگي 
مي كنند؟ مگر قرار نبود گراني در 100 روز برچيده شود؟ يا اگر برچيده 
نش��د، كنترل ش��ود؟ پس نتيجه چه ش��د؟ تنها نتيجه اين 100 روز 

رسيدن نرخ تورم به 40 درصد بود.
---------------------------------------------------

  با مشكل كم آبي چه كنيم؟
سالاريان- تهران: تا آنجايي كه به ياد دارم، مسئولان وزارت نيرو گفتند 
مشكل بي آبي فقط در تابستان و به خاطر مصرف آب كولر ها و استحمام بيشتر 
است. اما با توجه به اينكه داريم به زمستان مي رسيم،  هنوز مشكل بي آبي حل 
نشده و ما بايد ساعت دو تا سه نصف شب ظرف و ظروف مان را بشوييم و آن 

وقت استحمام كنيم، چون در طول روز آب كاملًا قطع است.
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88498445سرويس اجتماعي

انيميشنهايصهيونيستيسبكزندگيكودكانايرانيراتهديدميكند
هشدار كارشناسان در گفت و گو با »جوان«

وقتي كودكي كه هنوز به درستي زبان باز نكرده 
از مادر يا پ�درش مي خواهد تا برايش بس�تني 
»ميكي موس« و »انگري بردز« بخرند مي توان 
دريافت اين شخصيت هاي انيميشني چگونه در 
ميان رشته هاي ذهني كودكان ما تنيده شده اند. 
از همه بدت�ر اينكه كودكان ما اگ�ر چه باربي يا 
تن را خوب مي شناسند، اما از شخصيت هاي  بن 
بومي كشورمان مانند رستم و پوريا هيچ تصويري 
ندارند و اين نش�ان مي ده�د در برابر كم كاري 
ما، كمپاني هاي صهيونيس�تي همچون »والت 
ديزني« به خوبي برنامه هايشان را اجرا كرده اند. 
اگر ش��ما هم دور و برتان كودكي داش��ته باشيد 
بي ترديد با انواع و اقسام شخصيت هاي انيميشني 
آش��نايي داريد و حتي خيلي وقت ه��ا خودتان 
انيميشن بن تن يا باربي و شرك را براي كودك تان 
خريداري كرده ايد و براي تهيه عروسك، لباس، 
لوازم التحري��ر و حت��ي خوراكي هايي با نش��ان 

ميكي موس پيشقدم شده ايد.
اين در حالي اس��ت كه اگر كمي دقيق تر به اين 
شخصيت هاي انيميش��ني نگاه كنيم و رفتارها، 
لباس پوشيدن و حرف زدنشان را بررسي كنيم در 
مي يابيم كودكان ما بسياري از رفتار هايشان را از 

چه الگوهايي تقليد كرده اند. 
نكته قابل تأمل اينكه اين شخصيت هاي كارتوني 
اثر ماندگاري روي ذهن كودكان مي گذارند و اگر 
امروز س��بك زندگي ما از س��بك اصيل ايراني- 
اسلامي فاصله گرفته است، بخش مهمي از آن به 
شخصيت هايي باز مي گردد كه در دوران كودكي 

و از دروازه رسانه وارد زندگي ما شده اند. 

   س�رمايه گذاري روي كودكان براي تغيير 
سبك زندگي

والت ديزني يكي از اصلي ترين كمپاني هايي است 
كه هم اكنون سال هاست در حوزه توليد انيميشن 
براي كودكان سراسر جهان فعاليت مي كند. اين 
كمپاني از سال 1953 با طراحي انيميشن معروف 
ميكي موس كار خود را آغاز كرد؛ با موش محبوبي 
كه جايگزين تعبير موش كثيف درباره يهوديان 
شد؛ اين كمپاني همپاي هاليوود تغييرات نرم و 
بي صدا در س��بك زندگي مردم دنيا را كليد زد. 
ديزني تمركز سرمايه گذاري اش را روي كودكان 

قرار داد. اما چرا كودكان؟ 
مهدي جعفري، مسئول اداره پويانمايي و بازي هاي 
رايانه اي بس��يج در پاسخ به اين س��ؤال »جوان« 
مي گويد: در جنگ نرم براي آنكه بتوانيد بر دشمن 
خود غلبه كنيد بايد آينده نگر و صبور باشيد و براي 
اين آينده و روي جامعه هدف برنامه ريزي كنيد. بنا 
به تأكيد وي ب��ا برنامه ريزي براي مخاطبان بالاي 
سه سال مي تواند تفكراتشان را به سمتي گرايش 
داد كه بدون جنگ و خونريزي بر جامعه هدف غلبه 
كند. به باور اين كارشناس رس��انه مهم ترين ابزار 
جنگ نرم، رسانه  است و انيميشن به عنوان يكي 
از صنايع پر رونق دني��ا، اثرگذارترين ابزار بر ذهن 
مخاطب كودك است. وي تأكيد مي كند: كودكاني 
كه هنوز درك مس��تقيمي از همذات پنداري در 
بازي هاي رايانه اي ندارند با كارتون يا انيميش��ن 

همذات پنداري مي كنند. 
جعفري مي افزايد: اگر پيش��ينه تاريخي ساخت 
انيميش��ن ها را جس��ت وجو كني��د، مي بيني��د 

كمپاني هاي انيميشن سازي همچون والت ديزني 
و پيكس��ا براي س��اخت يك انيميشن بيشترين 
زمان را صرف توليد فكر و محتوا و طرح ريزي آن 
مي كنند و كمترين زمان ممكن براي توليد فني 

كار صرف مي شود.
بنا به اظه��ار وي، ب��راي توليد يك انيميش��ن از 
روانشناسان رنگ، جامعه شناس��ان، روانشناسان 
كودك و استراتژيست ها استفاده مي شود و تمامي 
محتواي توليد شده كاملًا علمي شكل مي گيرد تا 
بيشترين اثرگذاري ممكن را داشته باشد و بر اساس 
س��ناريوي اهداف فرهنگي، سياس��ي و اجتماعي 

طرح ريزي مي شود.
   بن ت�ن ي�ا بنيامي�ن قهرم�ان تخيل�ي 

ما كودكان 
بن ت��ن يك��ي از محبوب تري��ن ش��خصيت هاي 
انيميشني اس��ت كه اين روزها در بين كودكان به 
خصوص پس��ربچه ها خيلي طرفدار دارد. جعفري 
اما درباره اين ش��خصيت مي گويد: نام شخصيت 
»بن تن« از نام بنيامين يعني اسمي يهودي گرفته 
شده اس��ت. بن تن فردي است كه هر كجا مي رود 
مي تواند صلح و آرامش برقرار و خود را براي ديگران 
فدا كند. وي سري كارتون هاي باربي را نيز به عنوان 
ساده ترين راهكار براي تغيير سبك زندگي دختر 

بچه هاي جوامع ديگر از جمله ايران مي داند.
به گفته اين كارشناس رسانه، ميكي موس به عنوان 
نخستين كاراكتر طراحي شده از سوي والت ديزني 
داراي المان هاي خاص يك يهودي است. همچنين 
لوك خوش ش��انس به عنوان يك سفيدپوس��ت 
بي خانمان با اسبي بذله گو در سرزمين سرخ پوستان 

اس��ت به هركجا مي رود، آرام��ش و امنيت برقرار 
مي كند و در نهايت با صحنه اي از غروب خورشيد 
مواجه مي شويم كه نمادي از سرزمين موعود است. 
اين نماد در بسياري از انيميشن هاي والت ديزني 
وجود دارد. مسئول اداره پويانمايي و بازي رايانه اي 
بس��يج تأكيد مي كند: اگر بخواهي��م جنگ نرم را 
واقعاً معنا كنيم، يك��ي از اصلي ترين معناهاي اين 
جنگ، انيميشن است كه به زيباترين شكل ممكن 
و بسيار بي سر و صدا و خاموش مي تواند باور ما را 

تغيير دهد.
   بي دقتي در انتشار و پخش انيميشن هاي 

كودكان
اعظم به س��وفياني، كارش��ناس علوم ارتباطات و 
نويس��نده كتاب »كودك، تلويزيون و انيميشن« 
نيز در گفت وگو ب��ا »جوان« درب��اره تحقيقي كه 
در خص��وص كليش��ه هاي جنس��يتي و ن��ژادي 
شخصيت هاي انيميشني در 15 انيميشن كمپاني 
والت ديزني روي ك��ودكان انجام داده اس��ت نيز 
با تأكيد بر آنكه حساس��يت و ممي��زي لازم روي 
انيميش��ن ما وجود ندارد، مي افزايد: من در طول 
تحقيقاتم، صحنه هايي را در انيميش��ن هاي مجاز 
مي ديدم كه هرگز در فيلم هاي بزرگسالان مشاهده 
نمي كنيد و به طور يقين از فيلم هاي بزرگس��الان 
حذف مي شود اما در انيميشن هاي كودكان وجود 
دارد. اين در حالي است كه كودكان يك انيميشن 
را يكبار نمي بينند و بارها پاي تلويزيون مي نشينند 
و تقريب��اً تمامي صحنه ه��ا و ديالوگ ه��اي آن را 
حفظ مي كنند و بالطبع از آن اثر مي پذيرند. بنا به 
تأكيد وي تخيلي بودن انيميشن ها براي كودكان 
مفهومي ندارد و آنها ميان تخيل و واقعيت تفاوتي 
نمي گذارند، به همين خاطر هم آنچه در انيميشن 
به تصوير در مي آيد براي كودك نوعي الگو محسوب 
مي شود. بنابراين مي بينيم 90 درصد كودكان در 
مدارس كيف، لوازم التحرير و حتي لباس هايشان 
تصاويري از شخصيت هاي كارتوني همچون باربي، 
بن تن، س��فيد برفي و ديگر شخصيت ها دارد. زيرا 
متناسب با اين انيميشن ها بازار مصرفي هم شكل 
مي گيرد و لوازمي اينچنيني وارد بازار مي شود، در 
حالي كه شما كمتر مي بينيد يك بزرگسال تصوير 

بازيگر فيلمي روي لباسش باشد.
   ريشه بدحجابي دختران امروز در دوران 

كودكي 
مطابق تحقيق به سوفياني با توجه به اختلافات 
عقيدتي جامعه ما با جوامع غربي، مسئله پوشش 
يكي از مهم ترين مسائلي است كه در انيميشن ها 
طبق روالي خاص به ك��ودكان الگو مي دهد. وي 
خاطرنش��ان مي كند: تحقيق من از سال 1927 
تا 2010 بود، در انيميش��ن هاي ساخته شده در 
طول اين زمان تا قبل از انيميش��ن پري دريايي، 
شخصيت هاي زن كاملًا پوش��يده اند اما در پري 
دريايي ش��اهد پوش��يدن لباس هاي باز از سوي 
زنان در انيميشن ها هس��تيم اما اين نوع پوشش 
در ش��خصيت هاي رنگين پوست ديده مي شود و 
شخصيت هاي سفيدپوس��ت به عنوان نژاد برتر 

لباس پوشيده اي دارند.

 اظهار نگراني دولت، شوراي شهر و شهرداري
از آينده پايتخت

قاليباف: حريم تهران مشخص نيست 
بيست و هفتمين جلسه شوراي شهر تهران روز گذشته با حضور وزير 
مسكن، راه و شهرسازي و شهردار تهران در حالي برگزار شد كه مباحث 
زيربنايي شهر تهران همچون بحث فروش تراكم و تبعات آن، پيشنهاد 
ادغام فرمانداري با شهرداري تهران، ابراز نگراني وزير از گسترش بي  رويه 
پايتخت ادامه يافت و شهردار تهران و نيز با رد فروش تراكم و ضابطه  مند 

بودن ساخت و سازها به مشخص نبودن حريم شهر انتقاد كرد.
  آخوندي: بايد به دنبال ادغام فرمانداري و شهرداري باشيم 
عباس آخوندي، وزير راه و شهرس��ازي در جلسه ش��وراي شهر با ارائه 
گزارشي از مشكلات ش��هر تهران و ساير كلانشهرها به ايجاد مديريت 
يكپارچه شهري اش��اره كرد و گفت: بايد در اين زمينه به دنبال ادغام 
فرمانداري و شهرداري برويم. وي افزود: بحث من بازگشت به توسعه 
سازمان اجتماعي ش��هري اس��ت و من فكر مي كنم مديريت دوگانه 
شهرداري ها و فرمانداري ها در ايران بايد روزي به پايان برسد و در حال 
حاضر قانون تقسيمات كشوري تا س��طح دهداري پايين مي رود و به 
نظرم اين كار در همه ايران ايجاد مديريت دوگانه كرده است و در تمام 
تصميمات كش��وري ما مديريت دوگانه داريم. عباس آخوندي گفت: 
در همين تهران، ش��هرداري يك تقس��يم مناطق، آموزش و پرورش، 
مخابرات، آب، برق، پست و ... هم يك نوع تقسيم مناطق را دارند و ما 
براي تعريف محدوده خدمات يكپارچه درمانده اي��م و به نظرم بايد از 

پايتخت شروع كنيم و به دنبال ادغام فرمانداري و شهرداري برويم. 
   آينده تهران و كانشهرها بسيار نگران كننده است 

وزير راه و شهرسازي همچنين گفت: واقعيت اين است كه به رغم عمران 
و آباداني فراوان، واقعاً  نمي توانيم تنگي نفس مردم تهران و كيفيت نازل 
و محدوديت آب، محدوديت سبزينگي تهران را توسعه بناميم. وي با 
انتقاد از فروش تراكم نيز گفت: از سال 69 به بعد داستان فروش تراكم 
و داس��تان فروش قانون حقوق شهروندي اجرا ش��د كه به يك سنت 
تبديل شده است، به نحوي كه الان فروش تراكم را در اصلاحات قانوني 
مي بينيم كه موجب تأسف است! وي افزود: چطور به خود اجازه داده  اند 
بخش عمده منابع درآمد شهري را بر مبناي فروش حقوق مردم قرار و 

به آن وجهه قانوني بدهند. 
   قاليباف: تراكم فروشي در تهران صحت ندارد

محمد باقر قاليباف، شهردار تهران اظهار داشت: صحبت های وزير مهم 
بود و واقعيت هايی است كه بايد آن را در نظر بگيريم و همه حق ما اين 
است كه دولت امورات تصدی گری خود را رها كند و كار تولی گری انجام 
دهد و بگذارد مديريت شهری كه به مردم و مسائل آن نزديك تر است به 
امورات محلی برسد اما مسائل كلان و ملی در اختيار دولت باقی بماند.

قاليب��اف افزود: بارها در ش��ورای س��وم اين بحث ش��د كه در ش��هر 
تراكم فروشی صورت مي گيرد اما اين حرف درستی نيست و ما در شهر 

بر اساس قانون و نه سليقه ای عمل مي كنيم.
   تهران حريمش مشخص نيست

قاليباف تصريح كرد: كوچك ترين شهرها حريم دارند اما تهران به اين 
بزرگي هنوز حريمش معلوم نيس��ت و به درستي گفته اند اقمار تهران 
يعني تهران و پيوستگي سياسي، اجتماعي، امنيتي و اقتصادي دارد و 

نيازمند يكپارچگي هستيم.

 300 پزشك با در آمد يك ميليارد تومان 
در ماه ماليات نمي دهند

دلالي و ساخت و ساز شغل اميد 20 هزار پزشك است   
ي�ك نماين�ده مجلس ب�ا انتق�اد از وج�ود گ�روه 3 ه�زار نفری 
ماليات گريز در كش�ور گف�ت: در اين گ�روه 300 پزش�ك وجود 
دارند كه هر كدام از آنها ماهانه يك ميلي�ارد تومان درآمد دارند.
ايرج نديمی، نماينده مردم شهرس��تان های لاهيجان و س��ياهكل در 
مجلس، در گفت وگو با »تس��نيم«، اظهار داش��ت: براساس اطلاعات 
جامعی كه به دست ما رسيده است، 3 هزار نفر در كشور با درآمدهای 
نجومی از ماليات فرار می كنند و معروف به گروه »ماليات گريز« شده اند 

كه تعداد قابل توجهی از آنان متخصصان پزشكی هستند.
وی اظهار داشت: در اين گروه 300 پزش��ك وجود دارند كه هر كدام 
از آنها ماهانه 10 ميليارد ريال درآمد دارند كه بخش��ی از آن پول های 
زيرميزی اس��ت و اين گروه از پزش��كان در بيمارستان های خصوصی 
و با انجام عمل های جراحی متعدد به چنين درآمدهايی دس��ت پيدا 

می كنند، ولی ماليات نمی دهند.
نديمی خاطرنش��ان كرد: به طوری كه مثلًا همين گروه پزش��كی كه 
نفر هس��تند و ماهانه يك ميليارد تومان درآم��د دارند با چنين   300
درآمدهايی باعث می ش��وند بازار كار برای پزش��كان ديگر نيز مختل 
شود. وزير بهداش��ت عنوان داش��ته كه 15 تا 20 هزار فارغ التحصيل 
پزشكي در كشور، قيد طبابت را زده اند و سراغ شغل هاي ديگري مثل 
دلالي رفته اند. اين در حالي است كه گزارش ها نشان مي دهند، اولويت 

پزشكاني كه سراغ شغل ديگري رفته اند، ساخت و ساز است. 
خيلي ها هنوز فكر مي كنند كه پزشكان غم پول ندارند و جزو قشر مرفه 
و اغنيا هستند. در حالي كه اگر خيلي خوشبينانه نگاه كنيم، كمتر از 5 
درصد جامعه پزشكي كشور كه بيشتر جراحان فوق تخصص هستند، 
پولش��ان از پارو بالا مي رود و بقي��ه در لايه هاي مختل��ف جامعه قرار 
مي گيرند. به طوري كه برخي از پزشكان نيز زير خط فقر قرار مي گيرند 
و عده اي هم براي امرار معاش و كسب درآمد، حرفه مقدس طبابت را 
بوسيده و سراغ شغلي رفته اند كه بتوانند براي خود و خانواده شان پول 
بياورند. موضوعي كه اخيراً وزير بهداشت نيز به آن اشاره داشت و عنوان 
كرد كه در حدود 15 تا 20 هزار فارغ التحصيل رش��ته پزش��كي، قيد 

طبابت را زده و سراغ شغل هايي همچون دلالي رفته اند. 
فرار از طباب��ت و مهاجرت به خ��ارج يكي ديگر از مس��ائل مربوط به 
پزش��كان اس��ت. اين موضوع را دكتر ايرج خس��رونيا، رئيس جامعه 
پزش��كان متخصص داخلي ايران در گفت وگو با »مه��ر« تأييد كرد 
و گفت: بارها گفت��ه ام، تعداد زيادي از پزش��كان عمومي و متخصص 
كشور در اين س��ال ها از گردونه طبابت خارج شده و سراغ شغل هاي 

ديگري رفته اند. 
خسرونيا در ارتباط با مشاغلي كه پزشكان بعد از خروج از طبابت انتخاب 
مي كنند، گفت: اين افراد اصولاً سراغ شغل هايي مثل بساز و بفروشي 
ساختمان، خريد و فروش موبايل و حتي خبرنگاري نيز مي روند. رئيس 
جامعه پزشكان متخصص داخلي ايران با اعلام اينكه 70 تا 80 پزشك 
در رس��انه ملي مش��غول كار هس��تند، افزود: اين افراد به اجبار سراغ 
خبرنگاري، گزارش��گري، نوازندگي و خوانندگي مي روند. وي با طرح 
اين موضوع كه چنين حرفه ها و مشاغلي اساساً بد نيستند، تأكيد كرد: 
اگر قرار بر اين بود كه سراغ اين شغل ها بروند، چرا هفت سال پزشكي 
خواندند و سرمايه مملكت را هدر دادند. خسرونيا، حداقل هزينه يك 
فارغ التحصيل پزشكي را يك ميليارد تومان اعلام كرد و افزود: مشكل 
تنها تغيير شغل پزشكان نيست، بلكه عده اي از آنها به خارج از كشور 
مهاجرت مي كنند و به اين ترتيب، سرمايه كشور در كشور ديگري به 

فايده تبديل مي شود. 
---------------------------------------------------
شاغل شدن عامل تأخير ازدواج دختران است   

 اصلاني: برداشتن اولويت استخدام 
آينده شغلي دختران مجرد را تضمين مي كند  
رئيس بس�يج زنان كشور معتقد است 
برداشتن اولويت استخدام زنان مجرد 
تضمين كننده آينده شغلي و خانوادگي 
دخت�ران مجرد اس�ت و اي�ن موضوع 
فرصتي اس�ت تا دختران حتي پس از 
ازدواج نيز امكان جذب در دستگاه هاي 
دولتي و غيردولتي را داش�ته باشند. 
مينو اصلاني در گفت وگو با »مهر« با بيان اين مطلب گفت: بسياري 
از فعالان حوزه زن از ماده 9 طرح تعالي خانواده سوء برداش��ت كرده 
و فكر مي كنند اين ماده در پي حذف زن��ان از فعاليت هاي اجتماعي 
است. اين در حالي است كه با تدوين طرح تعالي خانواده و گنجاندن 
ماده 9 در آن، اميد در ميان زنان متأهل براي آينده شغلي شان پس 
از ازدواج بيشتر مي شود. اصلاني تصريح كرد: تصور جامعه امروز اين 
است كه دختران پس از كس��ب ديپلم و ليسانس در پي كسب شغل 
براي خود باشند و سپس ازدواج كنند، اما نمي دانند كه شاغل شدن 
منجر به افزايش سن ازدواج در ميان جوانان كشور مي شود و ازدواج را 
به تأخير مي اندازد.  رئيس بسيج زنان كشور با بيان اينكه در حال حاضر 
استخدام ها محدود به يك شرايط سني است، تصريح كرد: محدوديت 
شرايط سني منجر به اين مي شود كه دختران ابتدا در پي كسب شغل 
بوده و بعد به فكر ازدواج باشند، اما اين طرح معادلات را به هم ريخته 
و منجر به اين مي شود كه دختران ديگر نگران آينده شغلي خود حتي 
پس از ازدواج نباشند. به گفته وي، دختران جوان بايد بدانند با برداشتن 
اولويت نه تنها فرصت از آنها گرفته نمي شود بلكه آينده شغلي و زندگي 

خانوادگي شان تضمين مي شود. 
گفتني است براساس ماده 9 طرح جمعيت و تعالي خانواده در تمامي 
بخش هاي دولتي و غيردولتي اولويت استخدام به ترتيب مردان داراي 
فرزند، مردان متأهل فاقد فرزند و سپس داراي فرزند است و به كار گيري 
يا استخدام افراد مجرد واجد شرايط در صورت عدم وجود متقاضيان 

متأهل واجد شرايط بلامانع است.

زهرا  چيذري
   گزارش  يك

معاون فرهنگي و اجتماعي وزير علوم در پاسخ به »جوان«:
 ضوابط تنها مبناي جداسازي 

دختر و پسر در دانشگاه ها است
معاون فرهنگي و اجتماعي وزارت علوم در پاس��خ به سؤال »جوان« در 
رابطه با مباحثي همچون جداس��ازي دختر و پسر و پوشش يكسان در 
دانش��گاه ها و بازنگري آئين نامه ارتقاي اس��اتيد، مبن��اي عملكرد اين 
وزارتخانه را ضوابط و قوانين مصوب دانس��ت. آذر، ماه پركاري از لحاظ 
فرهنگي براي دانش��گاه ها و مراكز آموزش عالي به شمار مي آيد و اتفاقاً 
سيدضياء هاشمي چنين ايامي را براي نخستين نشست خبري خود با 
اصحاب رسانه انتخاب كرد. البته ورود تازه وي به مسئوليت اجرايي در اين 
سطح باعث شد كه بسياري از پاسخ هاي هاشمي به سؤالات خبرنگاران، 
بيشتر جنبه نظري داشته باشد تا جنبه اجرايي؛ اما به هر حال جهت دهي 
سؤالات نمايندگان رسانه ها به گونه اي بود كه سوگيري مديريتي معاون 

وزير در بخش فرهنگي و اجتماعي مشخص شود. 
هاشمي كه با شعار »مش��اركت، نش��اط و اميد« پا به عرصه مسئوليت 
گذاشته اس��ت، تدوين منش��ور حقوق دانش��جويي را يكي از مهم ترين 
اولويت هاي اجرايي خود بر ش��مرد و از تقويت جريان نقد در دانشگاه ها 
با تأكيد بر سياس��ت هاي ايجابي به جاي سياس��ت هاي سلبي در حوزه 
فعاليت هاي سياسي و فرهنگي دانشگاه ها گفت. وي افزود: لازم است در 
دانشگاه بسترهايي فراهم شود كه گروه هاي دانشجويي براي نقادي حضور 

داشته باشند و فرهنگ و الگوي نقدپذيري را هم تقويت كنند. 
هاشمي با بيان اينكه لازم است در دانشگاه ها بستري فراهم شود تا هر 
دانشجويي احساس كرد حقي از وي ضايع شده از آن دفاع كند، اظهار 
داشت: لازم است دانشجو در بدو ورود به دانش��گاه بداند از چه حق و 
حقوقي برخوردار است و از چه مسيرهاي قانوني مي تواند به حق خود 
برسد. تدوين منشور حقوق دانشجويي مشاركت و اعتماد دانشجويان و 
اساتيد را هم افزايش مي دهد. به گفته معاون فرهنگي و اجتماعي وزارت 
علوم، تحقيقات و فناوري در نخستين قدم گروهي از پژوهشگران براي 
تدوين اين منشور گردهم جمع شدند تا مصوبات لازم تهيه و به مديران 

دانشگاه ها ابلاغ شود. 
هاش��مي ادامه داد: پيش نويس اين منش��ور ظرف چند ماه آينده به 
متوليان قانوني ارجاع داده مي ش��ود. وي همچنين ب��ا تأكيد بر اينكه 
تشكل هاي دانشجويي بايد در دانش��گاه فعاليت داشته باشند و نبايد 
با دانش��جويان برخورد سلبي ش��ود، ادامه داد: البته در صورت لزوم با 
دانشجويان طبق قانون رفتار مي ش��ود اما اگر لازم باشد در قانون هم 

بازنگري و تغييراتي در صورت لزوم ايجاد مي كنيم. 
   لزوم كيفيت بخشي به كرسي هاي آزادانديشي

معاون فرهنگي و اجتماعي وزارت علوم، تحقيقات و فناوري در پاسخ 
به پرس��ش خبرنگار ديگري در خصوص ادامه برگزاري كرس��ي هاي 
آزادانديش��ي گفت: آنچه تا كنون در دانش��گاه ها توسط مديران قبلي 
اتفاق افتاده از نظر كمي بسيار قابل توجه است اما بايد كيفيت را افزايش 
داد. هر چند از تلاش هاي دوستان قبلي تشكر مي كنيم اما در اين زمينه 

لازم است تلاش هاي بيشتري صورت گيرد.  
   تفسير سليقه اي قانون مردود است

معاون فرهنگي- اجتماعي وزارت علوم در پاس��خ به پرسش خبرنگار 
»ج��وان« در خصوص سياس��ت اي��ن معاونت بر تفكيك جنس��يتي 
دانشگاه ها گفت: دانشگاه تك جنسيتي در همه دنيا وجود دارد و ايجاد 
و تحصيل در آن داوطلبانه است. در آموزش عالي ما نيز در اين زمينه 
قانون وجود دارد و در حوزه هاي مختلف طبق قانون عمل مي كنيم. وي 
گفت: تفكيك جنس��يتي به صورت داوطلبانه مي تواند در دانشگاه ها 

صورت بگيرد و حتي مورد استقبال هم قرار مي گيرد. 
هاش��مي تأكيد كرد: ما گم��ان مي كنيم فضاهاي دانش��گاه هاي ما از 
اخلاقي ترين فضاها در كشور به شمار مي آيند و حفظ آداب و موازين 
شرعي در فضاهاي آموزشي يك اصل است و نگاه هاي بسته و مبتني 
بر بدبيني خ��ارج از چارچوب هاي نظارتي مورد تأييد ما نيس��ت، زيرا 

حساسيت غيرضرور ايجاد مي كند.

نفيسه ابراهيم زاده  انتظام

وزير تع�اون، كار و رف�اه اجتماعي در حاش�يه 
روز جهان�ي معلولان با اش�اره به اينكه س�الانه 
40 ه�زار نف�ر ب�ه جمعي�ت معل�ولان كش�ور 
اف�زوده مي ش�ود، گف�ت: تمامي ش�هرداري ها 
موظفن�د ش�رايط لازم را براي حض�ور معلولان 
در س�طح جامعه فراهم كنند. چراك�ه دولت ها 
موظفن�د ب�راي 10 ت�ا 12 درص�د از جامعه خود 
كه بيش�ترين كمك را نياز دارن�د، برنامه ريزي 
كنن�د. وي در بخش ديگري از س�خنانش اعام 
ك�رد: بهزيس�تي هم ت�ا پاي�ان س�ال 25هزار 
واحد مس�كوني را به معلولان واگ�ذار مي كند. 
به گزارش خبرنگار اجتماعي » ج��وان«، صبح روز 
گذشته در همايش��ي كه به اين مناسبت و با حضور 
نمايندگان يونيس��ف و رئيس س��ازمان بهزيستي 
و جمعي از خبرنگاران رس��انه هاي مختلف كش��ور 
برگزار شد، علي ربيعي با اش��اره به اينكه 60 درصد 
معلوليت در زنان بيش��تر از مردان است و همچنين 
حدود 80 درص��د معلولان در كش��ورهاي در حال 
توس��عه زندگي مي كنند، اظهار داشت: كنوانسيون 
حقوق افراد معلول نش��ان مي دهد ك��ه نيازمند آن 

هستيم اقدامات گوناگوني براي 
تحقق حقوق معلولان انجام دهيم 
و همچنين تدابير قانوني متعددي 
را براي ضمانت اجرايي آنها داشته 
باشيم. بنابراين لازم است جامعه 
را با واقعيت معلوليت آگاه كنيم و 
تمام ابزارهاي فرهنگي از موسيقي 
تا ادبيات، فيلم و عكس را براي اين 
هدف به كار بندي��م. وي با اعلام 

اينكه هر سال 40 هزار نفر به جامعه معلولان كشور 
اضافه مي شود، به محدوديت هاي دولتي اشاره كرد 
و گفت: دولت ها براي 10 تا 12 درصد از جامعه خود 
كه بيش��ترين كمك را نياز دارند، بايد برنامه ريزي 
كنند. بنابراين براي مواجهه با واقعيت معلوليت بايد 
ائتلافي اجتماعي، علمي، فرهنگي و سياسي شكل 
گيرد و جامعه بايد اهميت موضوع را دريابد و بداند كه 
دولت ها توانايي كافي براي رفع مشكلات معلولان را 
ندارند به همين دليل بايد جامعه مدني به خوبي براي 
كاستن از علل بروز معلوليت ها در مقابله با پيامدهاي 
آن بسيج و در نهايت بايد معلوليت به بخشي از دغدغه 

سياسيون بدل شود و بدون عزم 
جدي سياس��ي براي كاس��تن از 
آلام معلولان بقي��ه تلاش ها ثمر 
چندان��ي نخواهد داش��ت. وزير 
تع��اون، كار و رف��اه اجتماعي از 
امضاي تفاهمنامه با وزارت كشور 
در حوزه مناسب س��ازي معابر و 
اماكن خب��ر داد و تصري��ح كرد: 
تمام��ي ش��هرداري ها موظفند 
شرايط لازم را براي حضور معلولان در سطح جامعه 
فراهم كنن��د. گر چه در بخش مس��كن، س��ازمان 
بهزيس��تي فعاليت هاي متعددي را انجام داده است 
و تا پايان س��ال 25 هزار واحد مسكوني به معلولان 
واگذار مي شود و براي اين موضوع گروه هاي زيادي 
را مشخص كرديم تا با فشار زياد و سرعت فراوان اين 
موضوع را در بخش مسكن تكميل كنند و بايد بدانيم 

كه اين مسكن ها مربوط به مسكن مهر نيست. 
   من خ�ودم از مجلس خواس�تم در تأمين 

اجتماعي تحقيق و تفحص كند
علي ربيعي در بخش ديگري از صحبت هايش در 

خصوص سوءاس��تفاده هاي مديران قبلي تأمين 
اجتماعي، به ويژه رانت خواري هاي مديران دولت 
دهم كه توسط كميته تحقيق و تفحص مجلس به 
اثبات رسيده، تصريح كرد: من مسئول اتفاق هاي 
س��ال  گذشته نيس��تم و مس��ئوليت من مربوط 
به دوراني اس��ت كه آمده ام و حتماً آن را اصلاح 
مي كنم چون من جزو هيئ��ت تحقيق و تفحص 
مجلس هستم و خودم زمينه اش را فراهم كرده ام، 
اظهار كرد: به طور كلي پرداخت حقوق و بخشي 
كه مربوط به من است، دس��تورش را داده ام و در 
هيئت امناي تأمين اجتماعي نيز ساختارها و نظام 

دستمزد در حال بررسي است. 
ربيعي ادامه داد: متأس��فانه در دولت گذشته، 
تأمي��ن اجتماعي به برخ��ي از مدي��ران خود 
پاداش هاي ميليوني و ميلياردي مي داد كه بنده 
خودم شخصاً از مجلس خواستم در اين خصوص 
تحقيق و تفحص كن��د ضمن اينك��ه در حال 
حاضر تأكيد ويژه اي كردم كه پرداختي حقوق 
مديران بر اساس نظام دستمزد و ساختارهاي 

ابلاغ شده باشد.

علي ربيعي: سالانه 40هزار نفر به جامعه معلولان كشور اضافه مي شوند

واگذاري25هزار واحد مسكوني به معلولان تا پايان سال
علي خدايي بيجاري

   گزارش  2

توسل بيمارستان ها به تبليغات پيامكي براي درآمدزايي! 
نظام پزشكي: هر نوع تبليغ پزشكي غيرقانوني است

دلايل رأي ندادن به طرح كاهش آلودگي هوا از نگاه مجلس
سلامت مردم فداي لابي هاي پشت پرده شد

   گزيده

اخي�راً مش�اهده م�ي ش�ود ك�ه برخ�ي 
بيمارس�تان هاي خصوصي با ارس�ال پيامك 
خدمات شان را تبليغ كرده و در اين پيامك ها 
حتي قيمت هايي پايين تر از عرف معمول به ويژه 
در حوزه جراحي هاي زيبايي را تبليغ مي كنند. 
گويا مش��كلات مالي و اعتب��اري موجود نظام 
س��لامت كه بي ترديد مراكز درماني خصوصي 
نيز از آن مستثني نيستند، برخي بيمارستان ها 
و مراك��ز درمان��ي را بر آن داش��ته ك��ه جهت 
جذب مشتري و كس��ب درآمد بيشتر به تبليغ 
خدمات شان آن هم از نوع پيامكي متوسل شوند. 
اين در حالي است كه معاون برنامه ريزي و نظارت 
سازمان نظام پزشكي هر نوع تبليغ در خدمات 

پزشكي را مجاز نمي داند. محمد جهانگيري در 
گفت وگو با »ايسنا«، درباره ارسال پيامك هاي 
تبليغاتي از س��وي بيمارس��تان هاي خصوصي 
به عنوان نوع��ي راهكار جهت جب��ران افزايش 
هزينه ها و مشكلات مالي گفت: بر اساس قانون 
موضوع س��اماندهي تبليغات به س��ازمان نظام 
پزش��كي واگذار ش��ده و هر نوع تبليغ كه يكي 
از آنها پيامك اس��ت بايد با مجوز سازمان نظام 
پزشكي صورت گيرد؛ در غير اين صورت تبليغ 
خدمت مربوطه غيرقانوني اس��ت. وي افزود: در 
خدمات پزش��كي و دارويي، »اطلاع رس��اني« 
مطرح است نه »تبليغات«. حق استفاده از تبليغ 

در خدمات پزشكي و دارويي نداريم.

عضو هيئت رئيسه فراكسيون محيط  زيست 
مجلس گفت: نمايندگان س�ال گذش�ته به 
رابط�ه آلودگي هوا با س�امت م�ردم توجه 
نكردند، همين مسئله و كم لطفي نمايندگان 
مجلس به اين طرح باعث ش�د تا دو فوريت 
اين ط�رح در مجل�س رأي اعتم�اد نياورد. 
كمال الدي��ن پيرم��وذن با اش��اره ب��ه رأي ندادن 
نماين��دگان مجلس ب��ه دو فوريت ط��رح كاهش 
آلودگي هوا به مهر گفت: مس��ئله اي كه در س��ال 
گذش��ته نمايندگان مجلس به آن توجه نداشتند، 
اين بود كه آنها به رابطه آلودگي هوا با سلامت مردم 
توجه نكردند همين مسئله و كم لطفي نمايندگان به 
اين طرح باعث شد تا دو فوريت اين طرح رأي اعتماد 

نياورد. عب��اس فلاحي باباجان، عضو كميس��يون 
عمران نيز لابي هاي پشت پرده برخي از وزارتخانه ها 
را با مجلس يكي از دلاي��ل رأي نياوردن اين طرح 
دانست و گفت: لابي هايي بين دولت و مجلس وجود 
داش��ت كه در رأي نياوردن فوري��ت طرح كاهش 
آلودگي ه��وا تأثير زيادي داش��ت. وزارتخانه هايي 
مايل بودند كه اين ط��رح رأي نياورد چراكه آنها را 
درگير مسئله مي كرد. من ش��اهد بودم كه برخي 
وزارتخانه ها براي چانه زني ب��ه مجلس مي آمدند. 
بهمن ماه س��ال 91 تعدادي از نمايندگان مجلس 
طرحي را براي كاهش آلودگي هواي كشور با قيد دو 
فوريت تدوين كردند اين طرح در جلسه علني رأي 

نياورد و در نهايت فوريت طرح تصويب نشد. 

بيژن سوراني


